

တၢ်ဂီၤမူအဂီၢ်လံာ်ကွဲးနီၣ် - လံာ်အုၣ်ကီၤဒီးတၢ်အုၣ်ကီၤတဖၣ်

တၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်တံး: လံာ်အုၣ်ကီၤဒီးတၢ်အုၣ်ကီၤတဖၣ်

တၢ်ဂ့ၢ်ဟံၣ်ဖျါ: ပိာ်မုၢ်တၢ်ကဆၢထၢၣ်လၢတၢ်ဟ့ၣ်လီၤတၢ်လုၢ်တၢ်ပုၤအလီၢ်လၢကွဲးတဖျါအပူၤဖဲအဝဲပုၤဒဲတၢ်မၤကီၢ်ထီၣ်တၢ်အိၣ်အလီၢ်တဖျါအခါန့ၣ်လီၤ.ပုၤဆါတၢ်ဖိတၢ်ကဟ့ၣ်လီၤအိၣ်လံာ်ဖျါတၢ်ဟ့ၣ်လီၤ.လံာ်န့ၣ်လံာ်လါဖဲတၢ်ဟ့ၣ်လီၤတၢ်လုၢ်တၢ်ပုၤအစီၢ်နီၣ်ခိၣ်ဟံၣ်ဖျါမုၢ်န့ၣ်လဲလါပုၤဒဲအိၣ်လီၤ.တၢ်ဆိမိၣ်ဟဲအိၣ်ဖျါထီၣ်လၢပိာ်မုၢ်တၢ်ကဆၢအဖိခိၣ်,ဒုးန့ၣ်ပဲလၢပိာ်မုၢ်အံၤဟဲက့ၢ်ဟ့ၣ်ကဒါက့ၢ်တၢ်မၤကီၢ်ထီၣ်တၢ်အိၣ်အလီၢ်တဖျါအံၤအမဲၣ်ကလၢဘၣ်တဲထီၣ်ပဲန့ၣ်လီၤ.မုၢ်န့ၣ်အံၤမုၢ်ပဲလါဖဲပထဲဘၣ်ဖဲအိၣ်လီၤ.

ပုၤလၢအဖးသိၣ်တၢ်ကလုၢ်: ပနံးကတၢ်ဖိတၢ်လံာ်လၢတၢ်ပုၤအိၣ်လၢကွဲးအပူၤအံၤ,မုၢ်ပဲတနီၤအသိၣ်ဒီးတနီၤအလီၢ်လံာ်,ခဲလၢပံၣ်ယုၣ်ဒီးပုၤပုၤတၢ်ဖိအတၢ်အုၣ်ကီၤန့ၣ်လီၤ.တၢ်အံၤအခိၣ်ပညိၣ်မုၢ်ပဲတၢ်ဖိတၢ်လံာ်တဖၣ်အံၤကမၤတၢ်,ဒီးမၤဖဲအဝဲသ့ၣ်ကဘၣ်မၤပဲန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်ဟံၣ်ဖျါ: တၢ်ဂီၤမူအမဲၣ်သၣ်နီၣ်ဖးအသးသၢက့ၤလီၤ.လၢအစ့ၣ်တဖၣ်,ပိာ်မုၢ်တၢ်ကဆၢကွဲးတၢ်လိာ်ကွဲးတၢ်ဆါအိၣ်လၢပုၤဟံၣ်လီၤဆါလၢပုၤဟံၣ်ဒုၣ်ပဲန့ၣ်လီၤ.တၢ်ဆိမိၣ်ဟဲအိၣ်ဖျါထီၣ်ပဲ,ဒုးန့ၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ကတီၤဖျါ “တၢ်အုၣ်ကီၤ” လၢအိၣ်ဒီးထုၣ်စုညါတၢ်တံာ်အသးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.လၢအခါသးတခါ,ပိာ်မုၢ်ဒီးပိာ်မုၢ်ခံၣ်ကကွဲးတၢ်ဆါတၢ်ဖိတၢ်လံာ်လၢတၢ်ဆါတၢ်အိၣ်လဲန့ၣ်အပုၤယဲၤအပူၤန့ၣ်လီၤ.တၢ်ဆိမိၣ်ဟဲဟံၣ်ထီၣ်လၢပိာ်မုၢ်တၢ်ကဆၢအဖိခိၣ်,ဒုးန့ၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ကတီၤဖျါ “တၢ်အုၣ်ကီၤ” လၢအိၣ်ဒီးထုၣ်စုညါတၢ်တံာ်အသးန့ၣ်လီၤ.လၢသၢခါတခါန့ၣ်,ပိာ်မုၢ်ပိာ်မုၢ်ခံၣ်ကကွဲးတၢ်လိာ်လုၢ်တၢ်ဆိလၢအတံၤသကိးမ့တမ့ၢ်အဟံၣ်ကပတၢ်ဆါပဲန့ၣ်လီၤ.တၢ်ဆိမိၣ်ဟဲဟံၣ်ထီၣ်လၢပိာ်မုၢ်အဖိခိၣ်,ဒုးန့ၣ်ဖျါတၢ်ကတီၤဖျါ “တၢ်အုၣ်ကီၤ” လၢအိၣ်ဒီးထုၣ်စုညါတၢ်တံာ်အသးန့ၣ်လီၤ.

ပုၤလၢအဖးသိၣ်တၢ်ကလုၢ်: နမ့ၢ်ပုၤပနံးကတၢ်ဖိတၢ်လံာ်လၢပုၤကစၢ်ဆါပဲန့ၣ်တဖၣ်,လၢပုၤဆါလၢတၢ်လီၢ်လံာ်ကွဲးပုၤ,တၢ်ဆါတၢ်အိၣ်လဲန့ၣ်လၢတၢ်သကိးမ့တမ့ၢ်လၢနကစၢ်ပုၤတတၢ်အပူၤတဖၣ်,တၢ်အုၣ်ကီၤတအိၣ်ပဲဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်ဟံၣ်ဖျါ: ပိာ်မုၢ်တၢ်ကဆၢထၢၣ်ပဲလၢအစ့ၣ်ကပူၤအလီၢ်စိာ်ယာ်ပဲသယၢ်လၢအခံဖုၣ်တဖျါလီၤ.ဖၢအတဖျါလၢတၢ်အိၣ်ထီၣ်အိၣ်လၢအိၣ်ပဲဖဲဖျါကပူၤပုၤပျါစိၣ်ခိၣ်ဒုးန့ၣ်ဖျါပဲလံာ်မဲၣ်ဖျါ “သယၢ်လၢအခံပုၤတဖျါ” န့ၣ်လီၤ.တၢ်ဆိမိၣ်ဟဲဖျါထီၣ်လၢပိာ်မုၢ်တၢ်ကဆၢအဖိခိၣ်,ဒုးန့ၣ်ဖျါပဲတၢ်ကတီၤဖျါ “တၢ်အုၣ်ကီၤ” ပုၤယုၣ်ဒီးတၢ်တံာ်ဘၣ်တၢ်ပနီၣ်အလါလၢအကပၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကလုၢ်သိၣ်ခိၣ်: ပိာ်မုၢ်တၢ်ကဆၢဖျါလၢအသးဖျါပဲလီၤ.

ပုၤလၢအဖးသိၣ်တၢ်ကလုၢ်: တၢ်အုၣ်ကီၤအိၣ်ကအုၣ်ကီၤလၢတၢ်ပနံးကတၢ်ဖိတၢ်လံာ်တဖၣ်လၢတၢ်သိးလိာ်အသးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်က့ၢ်လၢတၢ်တဲဖျါလၢအဂ့ၢ်မ့တမ့ၢ်ပးဂူၤပးဂီၤပဲန့ၣ်လီၤ.တၢ်ကဟ့ၣ်က့ၢ်န့ၣ်လၢအလီၢ်မ့တမ့ၢ်ကဟ့ၣ်ကဒါက့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်ဟံၣ်ဖျါ: ဖဲတၢ်ဂီၤမူအမဲၣ်သၣ်လၢအစ့ၣ်တဖၣ်,ပိာ်မုၢ်တၢ်ကဆၢထၢၣ်ပဲလၢတၢ်ဟ့ၣ်လီၤတၢ်အလုၢ်အပုၤအလီၢ်လၢကွဲးတဖျါအပူၤဖဲအဝဲပုၤဒဲတၢ်ဂံၢ်ဘျးတၢ်တဖျါန့ၣ်လီၤ.ပိာ်မုၢ်လၢအဆါတၢ်ဖဲန့ၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအိၣ်လံာ်ဖျါတၢ်အိၣ်လံာ်ဖျါတၢ်အုၣ်ကီၤန့ၣ်လီၤ.တၢ်ဆိမိၣ်ဟဲအိၣ်ဖျါထီၣ်လၢအဖိခိၣ်,ဒုးန့ၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ကတီၤဖျါ “တၢ်အုၣ်ကီၤ” ဒီးလံာ်အုၣ်ကီၤ,ယုၣ်ဒီးတၢ်တံာ်နီၣ်လၢအဘၣ်လၢကသံၣ်ထံအလါလၢအဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ.ဖဲအထွဲတဖၣ်,ပိာ်မုၢ်ဆါတၢ်ဖဲန့ၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤပဲပိာ်မုၢ်တၢ်ကဆၢလံာ်အံၤလီၤ.ယံးယာ်လၢအပုၤယုၣ်တၢ်ကတီၤဖျါတၢ်အုၣ်ကီၤ “ဒီး” လံာ်အုၣ်ကီၤ “လၢအမဲၣ်ညါန့ၣ်လီၤ.တၢ်ဆိမိၣ်ဟဲဖျါထီၣ်လၢပိာ်မုၢ်တၢ်ကဆၢအဖိခိၣ်,ဒုးန့ၣ်ဖျါပဲပုၤဘျီတၢ်ဖိတၢ်ကတီၤဘျီပဲစဲးဂံၢ်ဘျးတၢ်တဖျါန့ၣ်လီၤ.

ပုၤလၢအဖးသိၣ်တၢ်ကလုၢ်: တဘျီတခါ,ပနံးကတၢ်ဖိတၢ်လံာ်တဖၣ်လၢနပုၤအိၣ်ပုၤယုၣ်ဒီးတၢ်အုၣ်ကီၤတဖၣ်လီၤ.တၢ်အံၤမုၢ်တၢ်အာၣ်လီၤလၢတၢ်တမၤန့ၢ်အုၣ်မၤအိၣ်တခါလၢပုၤဆါတၢ်ဖိမ့တမ့ၢ်ပုၤတ့ၤကထီၣ်တၢ်ကစၢ်တဖၣ်အာၣ်လီၤပဲလၢကဘျီက့ၢ်တၢ်ဖိတၢ်လံာ်တဖၣ်အံၤဖဲအပးဂူၤပးဂီၤအခါန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်ဟံၣ်ဖျါ: ဖဲတၢ်ဂီၤမူအမဲၣ်သၣ်လၢအစ့ၣ်တဖၣ်,ပုၤဆါတၢ်ဖိတၢ်ကဆၢဒုးန့ၣ်ပဲပိာ်မုၢ်ဒီးပိာ်မုၢ်ခံၣ်ကလၢလံာ်အုၣ်ကီၤသးလၢတၢ်ဆဲးဟ့ၣ်အါထီၣ်အိၣ်လၢတၢ်ဂီၤမူအတဖျါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.တၢ်ဆိမိၣ်ဟဲဟံၣ်ထီၣ်လၢပိာ်မုၢ်တၢ်ကဆၢအဖိခိၣ်,ဒုးန့ၣ်ပဲပုၤသၢက့ၢ်ဖျါထုတၢ်လိာ်ကွဲးလၢတၢ်ဂီၤမူအပူၤန့ၣ်လီၤ.အဝဲသ့ၣ်ဖဲထီၣ်ပဲလၢတၢ်သးဖျါပုၤလီၤ.တၢ်ကလုၢ်သိၣ်ထီၣ်ပဲ...ပုၤကမ့ၢ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါတၢ်ကလုၢ်သိၣ်ပဲလီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်ဟံၣ်ဖျါ: တၢ်ဂီၤမူအမဲၣ်သၣ်ဒုးန့ၣ်ဖျါပဲမဲၣ်သၣ်တဘျီလၢအလီၤသးအုၣ်,ဒီးပုၤတဖၣ်ဆုၣ်နီၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကလုာ်သိၣ်ဒီး ပှၤကမ္ဗၢ်တဖၣ်အိၣ်ဘၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်ပၢ်ဖျါ: ဝဲတၢ်ဂီၤမူအမဲာ်သၣ်လၢအထွဲတဖၣ်ပှၤဆါတၢ်ဖိတဂၤကဟ့ၣ်လီၤဝဲလံာ်အုၣ်ကီၤလၢတၢ်ဆဲးဟ့ၣ်အါထီၣ်အီၤတဘျီန့ၣ်လီၤ.ပိာ်မုၢ်ပိာ်ခါခံၣ်ပုၤထီၣ်အစုၤလၢအမဲာ်ညါ,ဂ့ၢ်လီၤဝဲလံာ်အုၣ်လီၤယံးယၢ်အံၤန့ၣ်လီၤ.တၢ်ဆိမိၣ်ဟဲအိၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢပိာ်ခါတဂၤအံၤအဖိခိၣ်လၢအဒုးန့ၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ကတိၤဖျါန့ၣ် "တၢ်အုၣ်ကီၤ"ဒီး "လံာ်အုၣ်ကီၤ"လၢအအိၣ်ဒီးတၢ်တၢ်နီၣ်အဘၣ်ပနီၣ်အလၢလၢအကပၤစ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပှၤလၢအဖးသိၣ်တၢ်ကလုာ်: ပှၤဆါတၢ်ဖိတဖၣ်ကဆါန့ၣ်လံာ်အုၣ်ကီၤလၢတၢ်ဟ့ၣ်အါထီၣ်အီၤသ့ၣ်သ့ၣ်လီၤ.သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်,ပနံးကၤတၢ်ဖိတၢ်လံာ်တဖၣ်တၢ်အုၣ်ကီၤဒီးလံာ်အုၣ်ကီၤလၢပှၤပှၤတၢ်ဖိတဖၣ်အိၣ်ပာ်ဝဲလံာ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်ပၢ်ဖျါ: ပိာ်မုၢ်တဂၤပာ်လီၤလံာ်ဖျါတၢ်ဘၣ်ဒီးလံာ်အုၣ်ကီၤလၢလံာ်တြီၣ်တဘျီအပူၤန့ၣ်လီၤ.

ပှၤလၢအဖးသိၣ်တၢ်ကလုာ်: ပာ်ယၢ်လံာ်ဖျါတၢ်ဒီးလံာ်အုၣ်ကီၤတဖၣ်လၢတၢ်လီၤလၢအပူၤဖျါန့ၣ်တက့ၢ်.အဝဲန့ၣ်မ့ၢ်န့ၣ်တၢ်အုၣ်သးလၢန့ၣ်ပှၤတၢ်ဖိတၢ်လံာ်အဂီၢ်ဝဲတၢ်လဲၤကမူၤကမုၢ်အသးတမံၤမံၤအခါန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်ပၢ်ဖျါ: ကီၢ်အိၣ်စၢၣ်လံာ်အဟီၣ်ခိၣ်ဂီၤဒုးန့ၣ်ဖျါဝဲကယဲၢ်ပနံးကၤလၢကီၢ်ဖါတဖၣ်အပူၤတၢ်ဆဲးကျိးအဂ့ၢ်အကျိၤလီၤတၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပှၤလၢအဖးသိၣ်တၢ်ကလုာ်: ကီၢ်ဖါကိးဘျီဒီးလၢကီၢ်အိၣ်စၢၣ်လံာ်အပူၤအိၣ်ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီတဖၣ်လၢကဒိသအဝဲပနံးကၤပှၤပှၤတၢ်ဖိတဖၣ်အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်န့ၣ်လီၤ.ပၤပြးဝဲကျိၤတဖၣ်ကွၢ်ထွဲဝဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီတဖၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်တိ: တၢ်ဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါ